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el missatger i, per tant, més que 
prohibir la publicitat caldria pro-
hibir l’activitat. Tanmateix, els 
exemples del tabac i l’alcohol els 
han tapat la boca.

Ara l’argument dels campions 
de la llibertat d’expressió i d’em-
presa és el de la igualtat (benvin-
guts al club!), és a dir, que no es 
pot discriminar la premsa escri-
ta respecte a les condicions pu-
blicitàries d’altres mitjans de co-
municació. Convindria recordar, 
a tall d’exemple, que les televi-
sions privades, per llei, no po-
den vendre espais publicitaris 
a les forces polítiques i en canvi 
els diaris sí, i omplen pàgines en 
campanya electoral i sempre que  
poden.

Podem continuar amagant el 
cap sota l’ala i riure amb l’acudit 
caspós de “Senyoreta ensenya el 
búlgar”, però els anuncis de con-
tactes no ens informem de res, 
tan sols que pagant et pots creu-
re el rei del mambo. Així doncs, 
m’apunto a la idea que es prohi-
beixin a tots els mitjans.

C
omptat i debatut, hi ha 
poques veritats perdu-
rables en el temps i en 
l’espai. Una d’elles, 

que s’expressa en lletres d’or en 
la premsa comercial, és que qui 
paga mana. En aquest sentit, no 
ens ha d’estranyar que algun co-
lumnista de prestigi internacio-
nal, portaveu de les lletres cata-
lanes, que es guanya les garro-

gràcies als morts i les putes (i les 
subvencions, per descomptat), 
frivolitzi, això sí amb gràcia, so-
bre la publicitat anomenada eu-
femísticament de contactes. 

L’Associació d’Editors de Dia-
ris Espanyols ha posat el crit al 
cel contra la resolució aprova-
da pel Congrés dels Diputats de 
prohibir d’una manera expres-
sa la publicitat de la prostitució. 
Fins ara la línia argumental pre-
gonada era que no es pot matar 

L’Aede vol fer 
calaix amb la 
prostitució

La publicitat  
de la prostitució 
hauria d’estar 
prohibida arreu
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Reflexions

F
a uns dies es va celebrar el 
desè aniversari de l’anun-
ci de l’esborrany del geno-
ma humà. Durant aquell 
anunci, l’aleshores presi-

dent dels Estats Units, Bill Clinton, va 
dir que “revolucionaria el diagnòstic, 
la prevenció i el tractament de la ma-
jor part de malalties”.

TEMPOS
La velocitat de la ciència

coneixement? Perquè molts dels can-
vis encara no resulten obvis. Un dels 
motiu és que la ciència té uns tempos 
relativament llargs, des del descobri-

I els descobriments també necessiten 

posar un exemple històric, fa una vui-
tantena d’anys uns regidors lerrou-
xistes de l’Ajuntament de Barcelona 
van visitar el Laboratori Municipal, 
on treballava Francesc Duran i Rey-
nals, pioner en la lluita contra el càn-
cer, i li van preguntar què havien des-
cobert aquell dia. Quan els va contes-
tar que en ciència les coses no ana-
ven així, van marxar remugant que 

Tots els investigadors que eren pre-
sents van riure, llevat de Duran i Rey-
nals. Ell va fer les maletes i va marxar 

rigits cap a un nombre més gran de 
malalties.

FUTUR
A partir del genoma

Des del punt de vista mèdic, sem-
bla que el futur passa per la medi-
cina personalitzada. És a dir, per 
l’aplicació de tractaments especí-

-
ques de cadascú, atès que s’ha de-
mostrat que condicionen no només 
l’evolució de la malaltia sinó també 
l’efectivitat dels medicaments. Per 
avançar cal acabar de comprendre 
el funcionament del genoma i es-
tablir les característiques genèti-
ques concretes que condicionen la 
salut de cada persona. Aquest és un 
dels objectius dels projectes Encode 
–que la setmana passada va fer una 
cimera a Barcelona– i HapMap, en 
els quals participen investigadors 
de les UB i la UPF, i que han permès 
aprofundir en els elements que con-
trolen el funcionament del genoma 
i assignar 850 posicions a malalties 
concretes. Però encara haurem d’es-
perar uns anys per veure una revo-
lució mèdica generalitzada.

als Estats Units, on va desenvolupar 

PARTICIPACIÓ
Catalans en el projecte

Sortosament els temps han canviat, i 
actualment Catalunya és capdavan-
tera en recerca biomèdica. El projecte 
del genoma humà va comptar amb la 
participació directa de Roderic Gui-
gó i Josep F. Abril, que des del Centre 
de Regulació Genòmica van desen-
volupar eines bioinformàtiques per 
empalmar i analitzar la ingent quan-
titat de dades. Nombrosos investiga-
dors catalans hem utilitzat dades pro-
cedents d’aquest projecte en els nos-
tres treballs, com es desprèn dels cen-
tenars de publicacions. A més, diver-
sos grups de recerca participen o han 
participat en altres projectes del ge-
noma, com Arcadi Navarro i Jaume 
Bertranpetit, que han col·laborat en 
la seqüenciació del genoma del xim-
panzé; Carles Lalueza en la del nean-
dertal; Xavier Estivill i Elies Campos 
en el de les cèl·lules canceroses, i un 
llarg etcètera d’altres grups.

BENEFICIS
Diagnòstics i medicaments

Els coneixements adquirits amb l’anà-
lisi del genoma humà ja tenen una in-

cidència clara, però encara no gaire 
visible, en el disseny de fàrmacs i en 
proves diagnòstiques. Per exemple, 
han permès començar a dissenyar 

-
tius contra algunes malalties, com el 
càncer. En aquest sentit, l’any passat 
222 pacients de l’Hospital de la Vall 
d’Hebron van participar en assajos 
clínics per a nous tractaments de te-
ràpia molecular, els quals, malgrat 
ser quantitativament poc nombro-

-
catius, no només per les malalties que 
tracten sinó també perquè represen-
ten les primeres gotes d’un enorme 
mar de possibilitats. On més es nota 
l’aportació del genoma, però, és en 
els mètodes de diagnòstic, cada cop 
més precisos, ràpids, econòmics i di-

Tindrà utilitat 
el genoma humà?
Fa poc s’han complert 
deu anys de l’anunci de 
l’esborrany del genoma
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Encara falten anys per 
la revolució mèdica 
anunciada, però ja hi ha 
avenços en la diagnosi

Catalunya és líder en 
recerca biomèdica i 
participa en projectes 
rellevants del genoma
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ver contribuït al trencament d’Espa-
nya. La seva rúbrica es llegeix clara-

-
cional. Ai, pobre. Ben segur que el 
va llegir amb interès (ja té mèrit, ja) 
i el va fer passar per tots els alam-
bins, no fos cas. I vet-ho aquí que 
l’encarnació vivent de l’Estat indis-
soluble va signar un text que ara re-

de la pàtria que deixa als néts. Se-
gur que si mai l’hi pregunten, ens 
dirà que l’Estatut no el va veure pas 
anticonstitucional, com a màxim 
una mica campechano.

manat il·luminació per als nostres po-
lítics. El que no em queda clar és si la 
llum ha d’anar als seus cervells o mi-
llor cap els seus moviments banca-
ris i urbanístics. També va demanar 
al sant que faci solidàries les autono-
mies i que fomenti allò que ens uneix. 
Per a un sant que va arribar a Galícia 
en una barca de pedra indissoluble 
com la mateixa Espanya la cosa no 
ha de ser difícil. Fomentar el que ens 
uneix és fer prosperar la mateixa ca-
sa reial, fer encara més gran El Corte 
Inglés i assegurar una llarga i fructí-
fera vida als jugadors internacionals 
del Barça. 

La petició del rei Joan Carles potser 
-
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Esperant la 
sentència de 
sant Jaume

A 
diferència d’Àngel Ros, al-
calde de Lleida, que té el pi-
etista costum de pregar en 
el confort de casa seva, el 

comte de Barcelona, Joan Carles I, 
va demanar per tots nosaltres a sant 
Jaume de manera pública, galaica i 
televisada diumenge passat. Franca-
ment, trobo molt bé que a la llarga i 
ufanosa llista d’imaginatives mesu-
res per sortir de la crisi que tota me-
na d’administracions han dut a terme 

-
vocació al sant. No oblidem els efec-
tes immediats i sostenibles que va te-
nir la petició de pluja que el conseller 
Baltasar va fer a la Moreneta el 2008. 
Sa majestat, amb bon criteri, ha de-
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